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طرح  ساخت مستند »قائد  الحشد« از طرف جايي 
به شما پيشنهاد شد يا خودتان به فكر ساخت اين 

مستند افتاديد؟
واقعيت اين اس��ت كه طرح اوليه متعلق ب��ه خودمان بود، 
اما بعد از ساخت مس��تند را به بنياد مكتب حاج قاسم ارائه 
كرديم و آنها هم اين اثر را پذيرفتند. بعد از شهادت ابو مهدي 
و حاج قاسم يک زمانی با آقاي موسوي، تهيه  كننده مستند 
قائد الحش��د صحبت مي كردم و خيلي دوست داشتيم يک 
كار جامع تر و كامل تري در مورد شخصيت شهيد ابو مهدي 
بسازيم؛ چون خود ايشان قبلًا و در زمان حيات اين مجاهد 
بزرگ يک مستندي به اسم »سلفي با ابو مهدي« را ساخته 
بودند. پيش زمينه ذهني و شناختي كه آقاي موسوي نسبت 
به شهيد ابو مهدي داشتند و ميل به ساختن يک اثر كامل تر 
در مورد اين شهيد باعث شد تا سال گذشته سفري به عراق 
داشته باشيم و با يكس��ري از فرماندهان حشد الشعبي كه 
سال هاي زيادي را با ابو مهدي زندگي كرده بودند و شناخت 
خوبي از روحيات و ش��خصيت ايشان داشتند، براي ساخت 
مستند »قائد الحشد« با آنها مصاحبه بكنيم. ماحصل اين سفر 
باعث شد تا ما آرش��يو پر و پيماني از فيلم ها و مصاحبه هاي 
دوستان شهيد ابومهدي به دس��ت بياوريم و با تلاشي شش 
ماهه كار تدوين اين فيل��م را انجام داديم و مس��تند »قائد 
الحشد« كه متشكل از تصاويري ناب و ديده نشده از ابو مهدي 

هست، ساخته شد. 
ما در س�كانس هاي ابتدايي مستند قائد الحشد 
ش�هيد ابومهدي را مي بينيم كه در حال معرفي 
خودشان هستند؛ از طرفي شما گفتيد كه ساخت 
مستند بعد از شهادت ايشان اتفاق افتاده است، 
اين س�كانس ها را خودتان گرفته ايد يا از منابع 

ديگري استفاده كرده ايد؟
آن سكانس ها مربوط به مستند »سلفي با ابو مهدي« است 
كه آقاي موسوي، تهيه كننده آن اثر هم بودند. آقاي موسوي 
در شهر فلوجه شهيد ابو مهدي را مي بينند و طي چند روزي 
كه آنجا هستند با ايش��ان مصاحبه مي كنند و آن مستند را 
مي سازند. ما هم در اين مستند يک بخش هاي كوتاهي كه 
فكر مي كنم در حدود دو يا دو و نيم دقيقه است، از راش هاي 

آن مستند استفاده كرده ايم. 
اس�م مس�تند را چطور انتخاب كردي�د؟ »قائد 
الحشد« شهرت شهيد ابو مهدي در بين نيروهاي 
حشد الش�عبي اس�ت ي�ا خودت�ان آن را ابداع 

كرده ايد؟
ما ب��راي انتخاب اين مس��تند خيلي فكر كرديم و اس��امي 
زيادي را هم به عنوان گزينه هاي احتمالي مورد بررسي قرار 
داديم. ابتدا اس��م مس��تند را »بغداد 1:20« گذاشتيم، ولي 
خانواده شهيد ابو مهدي و مش��خصاً دختر ايشان با اين اسم 

موافق نبودند. 
علت مخالفتشان چه بود؟

خب آنها مي گفتند »بغداد 1:20« كه اشاره به محل و ساعت 
شهادت ايشان دارد، به وقت تهران است، در حالي كه 

زمان شهادت ابو مهدي و حاج قاسم به وقت بغداد 
فرق مي كند كه استدلال درستي هم بود و ما هم 
پذيرفتيم. بعد از اين ماجرا مدت زيادي به اسامي 
مختلف ديگ��ري فكر كرديم ت��ا اينكه خانواده 

شهيدابومهدي و بنياد مكتب حاج قاسم 
روي اسم »قائد الحشد« توافق كردند و 

از آنجايي كه كسب رضايت خانواده 
ش��هيد ابو مهدي براي ما خيلي 
مهم بود؛ ما هم تبعيت كرديم و 

اسم مستند همين شد. 
نحوه انتخاب اشخاص 
مصاحبه شونده مستند 

چطور بود؟
هم��ه اي��ن مصاحبه ه��ا را در 

جريان سفرمان به عراق گرفتيم. 
اين اف��راد ي��ا در بي��ن نيروهاي 

حشد الشعبي عراق داراي مسئوليت 
هستند يا اينكه قبلًا جزو آنها بودند. ما 

يكسري از افراد را پيش از رفتن به عراق در 

نظر گرفتيم و ليست كرديم، اما بعد از رفتن به آنجا تعدادي از 
مصاحبه ها را گرفتيم و متأسفانه برخي از آن اشخاص حاضر 

به گفت  و گو با ما نشدند. 
علت امتن�اع آنها چه بود؟ دلاي�ل امنيتي وجود 

داشت يا مسائل ديگري مطرح بود؟
برخي از اين افراد كه جزو فرماندهان حشد الشعبي هستند، 
به مصاحبه رسانه اي علاقه مند نبودند؛ چون تا به حال تصوير 

آنها منتشر نشده بود. 
خب چرا از تكنيك هاي تصويري براي پوش�ش 

چهره يا تغيير صداي آنها استفاده نكرديد؟
ما پيش��نهاداتي به آنها داديم؛ حتي گفتي��م قبل از نمايش 
كار را به آنها نشان مي دهيم و اگر از نظر امنيتي مورد تأييد 
بود، نمايش مي دهيم، اما مورد پذيرش قرار نگرفت. به طور 
مثال ما خيلي دنب��ال گرفتن مصاحبه با اب��و فدك، معاون 
شهيد ابو مهدي بوديم كه متأسفانه موفق به انجام آن نشديم. 
البته در اين مستند ما موفق شديم با كساني مصاحبه كنيم 
كه اولين بار بود يک تيم رس��انه اي ايراني ب��ا آنها مصاحبه 
مي كند. به عنوان مثال ابوياس��ر، فرمانده جهادي مجموعه 
سرايا سلام كه وابسته به جريان مقتدي صدر در عراق است، 
يكي از اين افراد است كه براي اولين بار بود با يک تيم رسانه اي 
ايراني مصاحبه مي كردند. همچنين از كسي مثل ابو حسام 
كه در اين مستند حضور دارند، كسي تا به حال و به اين شكل 

مصاحبه نگرفته بود. افرادي كه ما با آنها در اين مس��تند 
گفت و گو كردي��م معمولاً جزو افرادي هس��تند كه در 

كشورمان كمتر ديده شده اند. 
ملاك انتخاب اين افراد براي شما چه بود؟ 

آيا به دنبال افرادي بوديد كه مثلًا 
شيعه باشند يا صرفاً جزو 

حشدالشعبي باشند؟
ما فقط خواستيم كساني باش��ند كه با شهيد ابو مهدي آشنا 
باش��ند و ايش��ان را از دوران قبل از ظهور گروه تروريستي 
داعش بشناسند. اين افراد كساني هس��تند كه با ابو مهدي 
زندگي كرده اند و هم در ايام جنگ و روزهاي سختي و هم در 
خلوت و جلوت و ايام آرامش با اين شهيد بزرگوار حشر و نشر 
داشته اند. در واقع ما هم به دنبال كساني بوديم كه از روحيات 
شخصي ابو مهدي آگاهي داشته باشند. تمام اين افراد عراقي 
هستند، منتها بعضي از آنها به دليل اينكه جزو نيروهاي سپاه 
بدر بودند مي توانستند فارسي حرف بزنند. افرادي مثل پدر 
شهيد محمدرضا الجابري)محافظ شهيد ابو مهدي المهندس(، 
ابو علي بصري يا مثل ابو علي كوفي كه سال هاي زيادي را در 

ايران زندگي كرده اند. 
تصاويري در مس�تند وجود دارد كه ظاهراً جزو 
تصاوير اختصاصي داعشي ها بوده اند، چطور به 

اين تصاوير و فيلم ها دسترسي پيدا كرديد؟
دو جاي مستند از اين فيلم ها استفاده كرديم كه يكي از اين 
دو بخش مربوط به تصاويري اس��ت كه داعش��ي ها در شهر 
آمرلي گرفته اند. ما با هر كدام از اين افراد كه جزو فرماندهان 
حشد هستند، مصاحبه مي كرديم از آنها مي خواستيم كه اگر 
فيلمي در آرشيو دارند كه مي شود در مستند از آنها استفاد 
كنيم در اختيار ما قرار بدهند. من وقتي آرشيوها را تحويل 
گرفتم، ديدم بعضي از اين فيلم ها مربوط به لحظاتي اس��ت 
كه داعشي ها در ش��هر آمرلي مي خواستند، عملياتي انجام 
بدهند كه شكست مي خورند و دوربين آنها به دست نيروهاي 
حشد الشعبي مي افتد كه تصاوير جالبي در آن وجود داشته 
و لطف كردند آنها را در اختيار ما گذاشتند و راش هايي از آن 
فيلم ها را در مستند »قائد الحش��د« براي اولين بار نمايش 

داديم كه مربوط به زمان عمليات آنها براي تسخير شهر آمرلي 
است كه شكست مي خورند. 

حجم راش هايي كه براي اين مستند گرفتيد چقدر 
بود و كار پژوهش آن چه مقدار زمان برد؟

راش هاي اوليه ما تقريباً حدود 30 ساعت بود. بحث پژوهش 
كار همزمان با گرفتن گفت و گوها در ح��ال انجام بود. ما به 
دنبال خاطرات شنيده نشده اي از شهيدابومهدي بوديم. به 
دنبال داستانک هايي در مورد او بوديم كه قطعاً در سينه افراد 
نزديک و دوستان اين شهيد بود. ما مي خواستيم با پيگيري 
اين داستانک ها كارهاي بزرگي را كه ايشان انجام داده اند، به 
مخاطب نش��ان بدهيم. يكي از نكات مثبت براي ما ديدار و 
مصاحبه و تجربه چند روز زندگي آقاي موسوي، تهيه كننده 
مستند با شهيد ابو مهدي در زمان حيات شان بود كه مسير 
پژوهش و پيشبرد مستند »قائد الحشد« را هموارتر مي كرد. 
قبلًا مس�تندي با عنوان »سلفي با ابومهدي« كه 
يك مستند پرتره درباره شخصيت، فعاليت ها و 
ابعاد متنوع زندگي ايش�ان بود را ديده ايم. وجه 
تمايز يا امتيازي كه مستند »قائد الحشد« نسبت 
به آن مس�تند دارد، چيست؟ اساس�اً با توجه به 
س�اخت و پخش آن مس�تند ش�ما به دنبال چه 
چيزي در مورد شهيد ابو مهدي المهندس بوديد 

كه در آن نب�ود و اينكه آيا اه�داف مورد نظرتان 
تحقق پيدا كرد؟

ما به دنبال اين بوديم كه يک كار جامع تر و كامل تري 
نسبت به آن مس��تند بس��ازيم. در واقع طرح اوليه ما 
اين بود كه زندگ��ي ابو مه��دي را از دوران كودكي تا 
شهادت ايش��ان را به تصوير بكش��يم، منتها ورود ما 
به عراق و روزهاي ابتدايي س��اخت مس��تند »قائد 
الحشد« همزمان ش��د با بحث شيوع ويروس كرونا 
در كشورمان كه به دليل بسته شدن مرزها و كنسل 
شدن پروازها كار ما هم با مشكلات زيادي روبه رو 
شد كه باعث ش��د مس��ير تازه اي براي ساخت 
مس��تند طراحي كنيم و به همين دليل فقط 
بخشي از آن طرح جامع و كاملي را كه آماده 
كرده بوديم، محقق ش��د و صرفاً توانستيم 

به بازه حضور شهيدابو مهدي در جبهه مبارزه با ظهور و بروز 
گروه تروريستي داعش در عراق بپردازيم. هر چند با وجود 
اين مشكلات ما موفق شديم مستندي را بسازيم كه در آن 
تصاويري از آرش��يو داعش نمايش داده شود و همچنين با 
فرماندهان حشد الشعبي مصاحبه كرديم كه در نوع خودش 
كم نظير بود. ما به دنبال اين بوديم كه ماجراهاي اصلي زندگي 
شهيد ابو مهدي المهندس را از دوران كودكي تا مهاجرت به 
كويت و ايران و نهايتاً تش��كيل و پايه گذاري نيروي مردمي 
تحت عنوان »حشد الشعبي« و ش��هادت او را بررسي كنيم 
كه متأس��فانه مجبور ش��ديم به اتفاقات بازه زماني تشكيل 
حش��د تا شهادت ش��ان اكتفا كنيم؛ اگر چه برنامه داريم كه 
اين پروژه را ظرف دو سه سال آينده عملياتي كنيم و مستند 

آن را بسازيم. 
يعني به دنبال ساخت يك مس�تند مكمل براي 

»قائد الحشد« هستيد؟
اگر خدا بخواهد و توفيقش حاصل ش��ود حتم��اً اين كار را 

مي كنيم. 
قاعدتاً كساني كه تجربه زندگي با شهيد ابو مهدي 
المهندس را داشتند و صاحب خاطراتي از ايشان 
هس�تند، جزو فرماندهان و رده ه�اي عالي رتبه 
نيروهاي حشد الش�عبي محس�وب مي شوند كه 
س�رخط كردن و گرفتن مصاحبه از اين افراد به 
دليل مراعات مباحث امنيتي و حفاظتي مشكلات 
خاص خودش را دارد. كار هماهنگي را چطور انجام 

مي داديد؟
شايد باورتان نشود، ولي كار به عجيب ترين شكل ممكن اتفاق 
مي افتاد. مثلاً ما براي مصاحبه با ابو علي بصري مي رفتيم و بعد 
از اتمام كار به ايشان مي گفتيم كه مثلاً مي خواهيم با ابو منير 
مصاحبه كنيم و ايش��ان پيگير كار مي شد و با تماس تلفني 
نهايتاً ما را به آنها وصل مي كردند و م��ا هم با كلي خواهش 
اصرار مصاحبه بع��دي را مي گرفتيم. در ي��ک مورد ما براي 
گفت وگو با پدرشهيدمحمد رضا كه جزو تيم همراهان شهيد 
ابومهدي المهندس در فرودگاه بغداد بود و با هم شهيد شدند، 
به منزل آنها رفتيم. پدر ايشان به دليل داشتن بيماری اصلًا 
حال جسمي مناسبي نداشتند و تصور اوليه شان هم اين بود 
كه حالا ما قرار اس��ت يک مصاحبه كوتاهي با ايشان داشته 
باشيم، اما وقتي تجهيزات ما را ديدند قبول نمي كردند كه با 
او گفت و گو كنيم. بعد از اين اتفاق مجبور شديم كلي با وی 
صحبت بكنيم تا بالاخره راضي به انجام مصاحبه با ما شدند. به 
همين منوال ما فرد به فرد و سلسله وار و مثل حلقه هاي زنجير 
مصاحبه ها را هماهنگ مي كرديم، حالا يا موفق مي شديم يا 
مثل مصاحبه با افرادي نظير ابو فدك اصرارها و تلاش هاي ما 

به بن بست مي خورد و راضي نمي شدند. 
اين كار تا الان فقط از شبكه خبر پخش شده است، 
آيا براي پخش آن از ش�بكه هاي ديگر صحبتي 

كرده ايد يا برنامه اي داريد؟
همانطور كه شما گفتيد فعلًا فقط از شبكه خبر پخش شده 
است. البته در جش��نواره عمار نيز اكران آنلاين شد؛ ضمن 
اينكه يكي از شبكه هاي عراقي به اسم »الأيام« آن را پخش 
كرده است. البته كار را به شبكه هايي مثل المنار، الميادين، 
الإتجاه و المس��يره پيش��نهاد داده ايم كه ق��ول دادند آن را 

پخش كنند. 
با توجه به اينكه مي گويي�د كار را براي پخش به 
ش�بكه هاي ديگر داده ايد ، قاعدت�اً بايد دو زبانه 

باشد. 
بله. با توج��ه به اينكه مي خواس��تيم كار را ب��راي پخش به 
ش��بكه هاي عرب زبان بدهيم، كار را هم ب��ا زير نويس عربي 
تدوين كرديم و هم متن نريشن را به نريتور عرب زبان داديم 

تا روي آن گذاشته شود. 
آيا برنامه اي براي پخش مستند در ديگر شبكه ها 

به زبان هاي انگليسي، اسپانيولي و... هم داريد؟
با توجه به اينكه بعضي از دوستان ما با رسانه هاي تركيه اي 
در ارتباط هستند، قرار است كه مستند از شبكه هاي تركيه با 

زبان تركي هم دوبله و پخش بشود. 
خاطره اي از روزهاي س�اخت مس�تند در عراق 

داريد؟
ما وقتي در ش��هر آمرلي عراق بوديم، اصلًا احس��اس غربت 
نمي كرديم؛ علت آن هم اين بود كه مردم وقتي مي فهميدند 
ما ايراني و هموطن حاج قاس��م هس��تيم كل��ي تحويلمان 
مي گرفتن��د و محبت مي كردن��د، ضمن اينك��ه هر كجاي 
شهر را نگاه مي كرديم مثل خيابان هاي كشورمان پر بود از 
عكس هاي حاج قاسم س��ليماني و واقعاً احساس مي كرديم 
داخل يكي از شهرهاي ايران هستيم كه اين هم از صدقه سر 
مجاهدت هاي كس��ي مثل شهيد حاج قاسم سليماني است. 
يک نكته ديگر كه خيلي جالب است اين بود كه رزمندگان 
حشدالش��عبي وقتي مي فهميدند ما ايراني هس��تيم، فكر 
مي كردند كه ما هر روز رهبري را مي بينيم و مي گفتند سلام 
ما را به ايشان برسانيد. آمرلي كه بوديم بعضي از افراد خاطره 
جالبي را برايمان نقل كردند كه در مستند نيست. مي گفتند 
بعد از آزاد سازي آمرلي قرار بود كه حاج قاسم و ابو مهدي براي 
بازديد به شهر بيايند؛ براي همين منزل يكي از اهالي شهر را 
براي پذيرايي آماده كردند و به صاحب خانه گفتند قرار است 
دو نفر از فرماندهان نيروهاي نظامي به منزل شما بيايند. بعد 
از اينكه حاج قاسم و ابومهدي مي آيند در آن خانه و مي روند به 
صاحبخانه مي گويند آن دو نفري را كه مهمان منزلت بودند 
شناختي؟ آن فرد مي گويد نه! به آن شهروند آمرلي مي گويند 
آنها بزرگ ترين فرماندهان محور مقاومت حاج قاسم سليماني 
و ابو مهدي المهندس بودند كه به منزل شما آمدند! اين اتفاق 
نشان مي دهد كه اين بزرگواران در عين بزرگي آنقدر خاكي 
و معمولي رفتار كرده اند كه حتي چه��ره آنها براي مردمان 
ش��هري كه به فرماندهي اين بزرگان آزاد شده هم شناخته 

شده نبوده است. 
موسيقي مستند توليدي است يا آرشيوي؟

من خودم به دلي��ل علاقه مندي كه دارم، آرش��يو بزرگي از 
موس��يقي فيلم ها دارم كه براي اين مس��تند هم از بعضي 

موسيقي هاي آرشيوي استفاده كردم. 

گفت و گوي »جوان« با كارگردان مستند »قائد الحشد«

»قائد الحشد« روايتگر خلوت و جلوت شهيدابومهدي المهندس است 
  مصطفي شاه كرمي

»قائد الحشد« مستند پرتره اي در مورد »جمال جعفر ابراهيم« ملقب به »ابومهدي المهندس«، 
فرمانده بزرگ مقاومت اس�ت كه روايتگر اح�والات و روحيات او به عنوان يك�ي از بنيانگذاران 
تشكيلات بس�يج نيرو هاي مردمي عراق )حشد الش�عبي( و از فرماندهان بزرگ جبهه مقاومت 
اس�ت كه در آن گوش�ه هايي از مبارزات وي عليه داعش و ديگر گروه هاي تروريس�تي نمايش 
داده ش�ده اس�ت. اين اثر ب�ه كارگرداني مه�دي لارويي، نويس�ندگي محس�ن صالحي خواه و 
تهيه كنندگي سيد هاش�م موسوي توسط بنياد مكتب حاج قاس�م توليد گرديده است. »جوان« 
به بهانه حضور اي�ن فيلم در يازدهمين جش�نواره مردم�ي فيلم عمار و نمايش آن در س�ومين 
روز اكران  هاي آنلاين بخش مس�ابقه »مس�تند« و »داس�تاني« اين رويداد، با مه�دي لارويي، 
كارگردان آن كه سابقه ساخت »تفنگچي هاي پاوه« را نيز در كارنامه دارد، گفت و گو كرده است. 

با هر كدام از اين افراد كه جزو فرماندهان 
حشد هستند، مصاحبه مي كرديم از آنها 
مي خواستيم كه اگر فيلمي در آرشيو دارند 
كه مي شود در مستند از آنها استفاد كنيم 
در اختيار ما قرار بدهند. من وقتي آرشيوها 
را تحويل گرفتم، ديدم بعضي از اين فيلم ها 
مرب�وط به لحظاتي اس�ت كه داعش�ي ها 
در ش�هر آمرلي مي خواس�تند، عملياتي 
انج�ام بدهن�د ك�ه شكس�ت مي خورند

ما به دنب�ال خاطرات ش�نيده نش�ده اي 
از ش�هيدابومهدي بودي�م. ب�ه دنب�ال 
داستانك هايي در مورد او بوديم كه قطعاً 
در س�ينه افراد نزدي�ك و دوس�تان اين 
شهيد بود. ما مي خواستيم با پيگيري اين 
داس�تانك ها كارهاي بزرگي را كه ايشان 
انج�ام داده اند، به مخاطب نش�ان بدهيم

ما وقتي در ش�هر آمرلي عراق بوديم، اصلًا 
احساس غربت نمي كرديم؛ علت آن هم اين بود 
كه مردم وقتي مي فهميدند ما ايراني و هموطن 
حاج قاسم هستيم كلي تحويلمان مي گرفتند 
و محبت مي كردند، ضمن اينكه هر كجاي شهر 
را نگاه مي كرديم مثل خيابان هاي كشورمان 
پر بود از عكس هاي حاج قاس�م س�ليماني


